
 

 

Mi több, mint ötven éve vigyázunk rá 

 

Hogyan sikerült megırizni? Tényleg, hogyan? Eddig ezen nem is gondolkoztunk, hiszen 

rohannak az évek és egyszer csak azt vettük észre, hogy túl vagyunk az arany lakodalmon. 

Valóban eltelt volna 51 év??? Ez rengeteg! 

De hogyan is éltük meg? Sıt hogyan éltünk úgy, hogy ez a rengeteg év nem tőnik soknak. Ha 

nem látnánk 50 felé járó gyermekeinket és felnıtt unokáinkat bizony kételkednénk, hogy 

ennyi idı eltelt. Hogy nem untunk rá egymásra? Talán olyan jó természetünk van, hogy soha 

nincs nézeteltérés köztünk? Olyan jól ment a sorunk, hogy nem voltak komoly gondjaink? 

Talán nem túl fiatalon, meggondolatlanul házasodtunk össze? Nem is volt olyan nagy az a 

nagy szerelem így aztán szépen összeszoktunk? Nem volt „anyós” aki beleszólt volna az 

életünkbe? Sosem lettek volna munkahelyi problémák?  

Sokáig sorolhatnám még azokat a nehézségeket, amikre hivatkozva felbomlanak házasságok. 

Bizony minket sem kerültek el ezek a nehézségek. Elég nehéz természetem van és a párom 

sem az a tökéletes valaki… Sokszor kellett a filléreket beosztani. 20 évesen, mások szerint 

meggondolatlanul” házasodtunk össze. Mindennek, sıt annak ellenére is, hogy eljegyzésünk 

elıtt csak két hónappal ismerkedtünk meg, szerelmünk ma is tart. Voltak „anyósok” is és ez 

nem minden esetben az édesanyák voltak. Bizony ıriznünk kellett a kapcsolatunkat és ez nem 

minden esetben volt könnyő. 

Hála Istennek komoly történelmi tragédiákat nem kellett átélnünk, mint szüleinknek. 

Engedtessék meg, hogy egy rövid kitérıt tegyek szüleim életére. Édesapám 1910-ben 

született édesanyám 1913-ban. Gyerekek voltak, amikor mindenki az elsı világháborúba ment 

- ami a családokon is végigsöpört. Aztán jött a kommün a Trianon. Mire fiatalon 

összeházasodtak beköszöntött a nagy gazdasági válság, amit rögtön követett a második 

világháború, üldözések, kitelepítések, és ekkor már 3 gyermekükrıl kellett gondoskodniuk itt 

a fıvárosban. Mire fellélegeztek volna a borzalmakból beköszöntött a Rákosi korszak, amit 

már én is mint tini éltem meg. Nyugodtan mondhatom, hogy elvette tılem a tizenéves kor 

szépségeit és gondtalanságát a hatalom kegyetlenkedése. De ezt nem részletezem, mert nem 



függnek össze a házasságunkkal, hiszen 1960 nyarán ismerkedtünk meg és 1961 tavaszán 

házasodtunk össze. Tehát a 21. születésnapunkat már közösen ünnepeltük. 

Történelmi forduló talán a kilencvenes évekbeli változások voltak, de ekkor már a férjem 

nyugdíjas volt (gyermekparalízis következményébıl). De talán lehet korszaknak nevezni azt 

az idıt mikor beköszöntött a számítógép „korszak” ez valóban beleszólt a kapcsolatunkba és 

hosszú idı kellett mire a helyére került köztünk, hogy ne legyek én is „komputer-özvegy”. 

Már a házasságunk elsı hónapjaiban kialakítottunk bizonyos szabályokat, sokszor ezek nem 

is voltak tudatosak, de késıbb, amikor már szaporodott a család létszáma nagyon hasznosnak 

bizonyultak. Ilyen például még ma is az, hogy ha valamelyikünk hazaérkezik, az otthon levı 

mindent félretéve üdvözöli az érkezıt (csókkal) és egy kis idıt szánunk a társunkra. IDİ!!! 

Ebbıl van talán a legkevesebb a házastársaknak. Pláne ha egy idı után már unalmassá válik a 

téma, amit a párom újra és újra meg akar beszélni velem. Ha ilyen elıfordult akkor mindig 

arra gondoltam, hogy milyen jó, hogy még hallhatom a hangját, hogy igényli a társaságomat. 

Újra csak azt mondom, hogy legyen IDİnk egymásra, legyen idınk együtt hallgatni, mikor 

úgy döntünk, hogy semmit nem csinálunk, csak hallgatjuk egymás szívverését, érezzük 

egymás illatát és próbáljuk kitalálni, hogy vajon a másik most mire gondol. Fantasztikus 

élmény most idıs korban, ha ilyenkor rákérdezünk a másikra és kiderül, hogy ugyanazon járt 

az eszünk. Velünk mostanában ez nagyon sőrőn elıfordul. Az ilyen „elvesztegetett” idı 

mindig megtérült. Máig hálás vagyok a páromnak, hogy volt rám ideje, amikor kisírhattam 

magam az ölében, holott semmi okom nem volt rá, hogy itassam az egereket. Ilyenkor 

megsimogatott és csak annyit mondott „nıbıl vagy édes”.  

A másik - persze amióta mobil telefon is van, ez sokkal könnyebb -, hogy tudjunk egymásról, 

hol jár, mikor érkezik haza. Ez nem ellenırzés, hanem biztonságérzetet ad és a saját idımet is 

be tudom osztani, tiszteletbe tartva a társunk tevékenységét.  

Talán a feminizmus legnagyobb átka, hogy felül akarjuk múlni egymást és nem azt keressük, 

hogy hol a helyünk. Sokan nem tudják - fıleg az idısebb korosztály -, hogy nem nagyon van 

még olyan nemzet ahol úgy lesz valaki asszony, hogy a férje neve után odaírják, hogy „né”. 

Igaz, hogy nem igen szoktam így bemutatkozni, de soha nem bántam meg, hogy „csak” a 

férjem felesége voltam és vagyok. Nagyon sok mindenben tudtam neki segíteni, hogy ne 

„szégyelljem” a nevét viselni és közben rájöttem, hogy jól érzem magam a helyemen. 

Aztán az is íratlan szabály volt a családban, hogy csukott ajtón nem nyitunk be jelzés nélkül. 

Mivel gyermekeink – 3 lány 2 fiú – különbözı nemőek ez természetes volt, de egyben a mi 



hálószobánk is tabu lett. A házastársi ágy csak a miénk volt. Persze ez roppant titokzatossá 

tette a gyermekeink számára. Ezért amikor tíz év körüliek lettek a nagyobbak, úgy olvastuk az 

esti mesét, hogy mindenki a mi ágyunkon kucorgott. Ez fantasztikus volt! Egy alkalommal 

egyszerre ugrottak fel az ágyra és nagy volt a versengés, hogy ki hova ül. Persze volt 

kavarodás, nyüzsgés. Mikor felnéztem bizony a csillár erısen himbálózott. Hát ez azért egy 

kicsit sok, morgolódtam velük. Késıbb kiderült, hogy nem is ık voltak, hanem Romániában 

volt egy nagy földrengés, ezért mozgott a csillár. 

Nagy dolog, hogyha olyan lakásunk van, hogy lehet külön HÁLÓSZOBÁNK. Csak a mienk. 

Ahol élhetjük a házasságunkat. Oda ne engedjünk be senkit és semmit, fıleg éjszakára ne. Ez 

vonatkozik a gyerekekre, de vonatkozik a tévére is! Hála Istennek mi ezt megtehettük, és ha 

az ajtaja csukva volt oda nem „illett” bejönni - mai napig sem. 

Korábbiakban írtam, hogy „csak” feleség voltam, vagyok. Ez azt jelenti, hogy asszonyként 

nem volt munkahelyem. A hatvanas években született az öt gyermekünk és ekkor még csak 

három hónap szabadság járt szülés után. Mikor a negyedik gyermekünk született akkor 

változott a rendszer, de mivel nem volt szülés elıtt munkaviszonyom így rám nem 

vonatkozott a kedvezmény. A hetvenes évek közepén mikor mind az öt gyermekünk iskolás 

lett, jöttem rá, hogy hiszen egész életemben pedagógus szerettem volna lenni. Most itt a 

lehetıség! Sok-sok elfoglaltságot és örömet adott a gyermekeink nevelése. Hála Istennek 

ebben az örömben maradéktalanul osztoztunk a párommal. Értelmes-okos lurkók voltak, 

késıbb egyetemet, fıiskolát végeztek és ma ık is 3-4 gyermekes szülık. Ma már fantasztikus 

feladat „fıállású” nagyinak lenni 14 kamasz unoka számára. Apropó kamasz. A múltkor 

baráti társaságban arról beszéltem, hogy legszebb korszak volt a gyermeknevelésben, mikor a 

kamaszkórt elérték. Kissé furcsán néztek rám, mert minden szülı (állítólag) ettıl a „kórtól” 

fél.  

Bizony „ırizni kell” a házasságot, ha azt akarjuk, hogy életünk végéig ne csak kitartson, de 

igazán jól is érezzük magunkat benne. Sokan a fiatalok között úgy gondolják, hogy az 

esküvıvel meg van oldva minden: a lovak befogva indulhat a szekér. A párom legyen „jó” 

hozzám és akkor boldog a házasságom. Valaki egyszer azt mondta sok évtizeddel ezelıtt, 

hogy ha boldog akarsz lenni, ne házasodj! Csak akkor házasodj, ha te akarsz valakit boldoggá 

tenni. Na de hogyan? Senkit nem lehet boldoggá tenni akarata ellenére. Bizony itt indul el 

minden. Akarjuk-e vagy csak egyikünk akarja a „házasságot”? 



Sokszor halljuk mostanában ezt a szót: párválasztás. Nem is tudom ismertük-e ezt a szót 

ötven évvel ezelıtt, de választottunk, mind a ketten és ezután már nem csak ÉN voltam meg 

İ, hanem MI voltunk. Az ötvenes évek végén - hatvanas évek elején nem volt ildomos 

vallásosnak lenni vagy éppenséggel Bibliát olvasni, de mi megtettük és ott azt olvastuk 

mindjárt az elsı oldalakon, hogy a házasságot Isten találta ki és azt mondja, hogy „lesznek 

ketten egy testté”. 

Mi ekkor - ahogy már írtam -, 20 évesek voltunk mind a ketten de ennek ellenére nagyon 

komolyan vettük ezt a mondást. Most már érezzük, hogy mennyire igaz ez. Sokszor 

beszélgetünk arról, hogy mi lesz, ha eljön az idı mikor akaratunk ellenére el kell váljunk 

egymástól. 

Na de nem akarom szomorúra venni a mondandómat. Röviden a párválasztásról. Ha úgy 

gondolkoztunk volna, hogy összeillünk-e, akkor biztosan nem házasodunk össze. Nagyon-

nagyon különböztünk egymástól. A párom akkor született, amikor a szülei 43 évesek voltak, 

ekkor váratlanul jelentkezett a trónörökös, elsı és utolsó a családban. Csodaszép baba volt 

(fénykép bizonyítja) de 5 hónapos korában utolérte a gyermekparalízis, minek következtében 

a bal keze megbénult. Olvasóim fantáziájára bízom, hogy elképzeljék a szülık reakcióját. 

Csak annyit még, hogy mikor 20 évesen megismerkedtünk (mind a ketten 1940-ben 

születtünk) a sok mőtét következtében sokat javult a bal keze bénasága és gyönyörő vörös 

haja volt! És igazi egyke...  Mindig meg volt botránkozva, ha a gyermekeink között vita, Isten 

bocsáss, verekedés volt. „Ha nekem tesóm lett volna soha nem bántottam volna”, szokta volt 

mondani ilyenkor. 

Magamról hosszan tudnék írni de hátha nem lenne különösebben érdekes. A legfontosabb, 

hogy 8 gyermek közül a harmadik vagyok és a 2 nıvéremen kívül 4 öcsém meg egy húgom 

van. A párom a második világháborút Bécsben vészelte át, lévén az édesanyja bécsi 

származású, én pedig Budapesten. Nagyon rút emlékeim vannak. 

Tehát mondhatjuk, hogy a neveltetésünkbıl eredıen TŐZ és VÍZ-ként kerültünk össze. 

Férjem szülei azt mondták: „még csak 20 éves” az én szüleim pedig, hogy: „már 20 éves”. 

Aztán végül a 21. szülinapunkat már közösen, mint házasok ünnepeltük. Így sok év után 

visszatekintve ez nagy hasznára volt a házasságunknak, mert fiatalon összekovácsolódtunk, 

egymást „neveltük”. 

Amikor két év múlva megszületett az elsı gyermekünk akkor már kezdett a rokonság is 

„komolyan” venni bennünket. Magunk között úgy képzeltük el a CSALÁDOT, hogy lesz hat 



gyermekünk és fiatal szülıkként fogjuk felnevelni ıket. Hogy a végén „csak” öt lett, nem 

rajtunk múlt. 

Sokszor gondoltam, hogy a házasság olyan, mint egy jó sütemény recept. Végy egy fiút meg 

egy lányt, add össze ıket, keverj hozzájuk szeretetet, másikra figyelést, türelmet stb. Csak hát 

ez a két személy külön-külön egyéniség most mit kezdjünk velük? 

A mi házasságunkra a barátaink sokszor mondták, hogy nem normális, és ha most 

visszanézünk egyre inkább így látjuk mi is. Nem úgy indult a kapcsolatunk, hogy szerelem 

elsı látásra, de fantasztikus volt, hogy amikor készültünk az esküvıre egyszer csak azt vettem 

észre, hogy fülig szerelmes vagyok. Érdekes volt a lánykérés is, mert hat hete ismertük 

egymást mikor Sanyi nagyon komolyan elıállt a házasság gondolatával. Egy pillanatig sem 

volt bennem kételkedés, hogy ı lesz a férjem. Persze ezt nem árultam el neki, hanem azt 

kérdeztem, hogy hol fogunk lakni? Neki ez fel sem tőnt, hogy ez „fél-igen”, hanem megvolt a 

válasza: nekem van egy külön szobám, ami elég nagy kettınknek. 

Na de hogyan értük el azt, hogy ilyen sokáig kitartott a szerelmünk? Nem véletlenül írtam a 

szerelmet. Sokszor halljuk – és hallottuk mi is – hogy várjatok csak, majd idıvel, ha már a 

szerelem átalakul szeretetté az már egy más idı lesz. Ilyenkor mindig összedugtuk a fejünket 

a párommal és arról beszéltünk, hogy mi megpróbáljuk „átmenteni” a szerelmünket mert ez 

olyan szép. Hála Istennek sikerült. Amikor a barátaink kérdezték, hogy mivel tudjuk 

bizonyítani, a szerelmünket - hiszen mi is szeretjük egymást, mondták - hirtelen 

meglepıdtem. Tényleg, mivel is? Mikor aztán azt kérdeztük, hogy szoktak-e a liftben 

csókolózni, ha egyedül utaznak nagy volt a derültség és elfogadták bizonyítékul. (sajnos csak 

a harmadikon lakunk!) Egyébként ez a jó szokásunk mai napig megvan, pedig néha már 

nehézkes a mozgásunk... 

Tapasztalatunk alapján az egyik és legfontosabb dolog, hogy a házasságunk tartós legyen az, 

hogy tudomásul vegyük, hogy ez nem megy magától, tehát tudatosan kell dolgoznunk rajta. 

Az életünk legnagyobb szakaszát életünk párjával töltjük. A szüleimmel 20 évet voltam „egy 

asztalnál”, a gyermekeimmel 20-25 évet, de a házastársammal 52. évemet élem együtt. Tehát 

İ az elsı. A Vele való kapcsolatom a legfontosabb és igyekezzek azon dolgozni, hogy ezt İ 

is észrevegye.  

Írtam már, hogy milyen különbözı családi háttérbıl érkeztünk a házasságba, és ez bizony 

nem is egyszer okozott súrlódásokat. De nem csak ez, hanem a különbözı vérmérsékletünk is 



megpróbálta a kapcsolatunkat. İ egy szangvinikus, én egy nehezen sértıdı, nyugodt de 

nehezen engesztelhetı, durcás típus vagyok. 

Egyszer, nagyon emlékszem, hogy valamiért nagyon mérges lett a párom és rám csapta az 

ajtót azt kiabálva, hogy velem még veszekedni sem lehet. Ez olyan jól sikerült, hogy kitört 

belılem a nevetés. Ilyenkor bizony sokat segít a humorérzék. Ebben nálunk nem volt hiány. 

Tehát az egyik alkotó eleme a házasságunknak a szerelem volt a másik a humorérzék, de jó ha 

megtanuljuk, hogy hogyan lehet bocsánatot kérni. Emlékszem gyerekkoromban ez volt a 

legnehezebb mikor büntetést kaptam. Szüleim nem oldottak fel a büntetés alól addig, amíg 

bocsánatot nem kértem (a mai ifjúság talán nem is ismeri ezt a szokást), de akkor megöleltek, 

megpusziltak és soha nem hozták fel, hogy bezzeg tegnap is, meg a múltkor is… 

Talán van, aki úgy gondolja, hogy ez megalázkodással jár és ez már nem divat. De aki nem 

tud bocsánatot kérni az megbocsátani is nehezen tud és bizony az együttélés alatt nagyon 

sokszor kell egymásnak megbocsátanunk, méghozzá úgy, hogy el is felejtsük a sérelmeket. 

Évek során olyan jól be lehet gyakorolni ezt a szép szokást, hogy mi igyekeztünk minél 

hamarabb megtenni, azért, hogy a békesség helyreálljon. 

Óriási romboló erı a kapcsolatban, ha bizonyos mondatokat nem törlünk a szókincsünkbıl. 

Pl. „ugye nekem lett igazam...”, „bezzeg az én anyám/te anyád...”, „már megint...”, „pedig 

már összevesztünk ezen...”, „most pont olyan vagy, mint...” és sorolhatnám még, de jobb, ha 

mindenki maga dönti el mi az, amivel meg tudja bántani a társát. Ezeket a sérelmeket is 

igyekeztünk minél elıbb helyre tenni.  

Volt az életünkben egyszer majdnem féléves „mosoly szünet” is. Nagyon akartam valamit, 

amit a párom nem akart. Így utólag rájöttünk, hogy nem az akaratban volt a baj, hanem a 

kivitelezésben. Sokkal több szeretettel és a másik megértésével nem vesztegettük volna el azt 

az idıt.  

Még nagyon sok minden van, amit le tudnék írni a közös életünkrıl. Például azok a munkák, 

amiket közösen végezhettünk a közös utazások, nyelvtanulás. Errıl csak röviden, hogy 

hogyan tettem szert egy kevéske angoltudásra. Mind a ketten tudunk valamennyit németül, de 

a párom elkezdett angolul tanulni 31 éves korában. Mikor eljutott az angol tudása olyan 

szintre mint a német, elkezdte a két nyelvet keverni beszélgetés közben. Ez nem volt nagy baj, 

ha olyan valakivel beszélt, aki szintén beszélte a két nyelvet, de aki nem, az kicsit furcsán 

nézett rá. Egy idı után rászoktam, hogy figyelek, mikor keveri be az egyik nyelvet a másikba 

és figyelmeztettem úgy, hogy megismételtem az oda nem illı szót. Ennek az lett az 



eredménye, hogy ahogy mondani szokták, nem tudnak eladni angol nyelvterületen, pedig 

egyetlen órát sem vettem. Aztán volt idı mikor különbözı szeretet szolgálatban vett részt, 

mivel mint nyugdíjas volt rá ideje. Ebben is igyekeztem mellette állni és ezért ı mindig 

nagyon hálás volt.  

Most ott tartunk, hogy 73. évünkben járva házasságunk 52. évében még van mondanivalónk 

egymásnak, a humorunk a szerelmünk az egymás iránti érdeklıdésünk megmaradt. 

Végül az jutott eszembe, hogy talán túl sokat okoskodtam, túl sok tanácsot próbáltam adni 

azoknak, akik most kezdik azt, aminek mi a vége felé járunk, de eszembe jutott egy régi 

történet. Barátnımmel kávézgattunk általam készített sütit majszolva. „Hú, ez nagyon finom, 

hogy csináltad?” volt a véleménye a süteményemrıl. Persze önzetlenül leírtam neki a 

receptet. Egy hét múlva nála kávéztunk és szemrehányások közepette tálalta elénk a sütit, 

amit az én receptem szerint készített. Bizony egészen más volt, mint az enyém. Ijedten 

kérdeztem, hogy hát ezt hogy csinálta? Mire ı elmondta, hogy hat tojás szerinte sok, elég bele 

négy is és hát a tejfölbıl is ellopott egy kicsit, hogy legyen a fızelékbe, meg a cukorból sem 

egészséges annyi és a többi hozzávalót is a saját ízlése szerint változtatta meg. Szóval így 

aztán ez lett belıle. 

Talán ez az írás is túl sok hozzávalót tartalmaz ahhoz, hogy a házasságunk tartós legyen, de 

elárulom, hogy nem írtam le mindent, hiszen még ott vannak titkos „szenvedélyeink” amik 

csak kettınkre tartoznak. De azért összefoglalom, hogy mi is, ami számomra nagyon fontos 

ma is: szerelem, szeretet, humorérzék, bocsánatkérés, megbocsátás, IDİ, megértés, egymás 

iránti tisztelet, örömszerzés, ÉN vagy MI és a hálószoba fontossága. 

Nem akarok bölcselkedni, de ki lehet próbálni. A recept szerint ne spóroljunk ki semmit, de 

hozzáadni egészen biztos érdemes. 

-- . -- 

    


